
MON wydało rozkaz 
o przekazaniu władzom cywilnym 
szpitala w Koszalinie

Nowe władze LPZ
WARSZAWA. Plenum Zarządu 

Głównego Ligi Przyjaciół Żołnie
rza, które obradowało w War
szawie w dniach 19 i 23 bm., do
konało wyboru nowego 17-osobo- 
wego prezydium. W jego skład 
Weszło 11 aktywistów społecz
nych. którzy dotychczas nie za 
siadaii w najwyższych władzach 
ki«i.

Prezesem Zarządu Głównego zo- 
Ftat wybrany ponownie gen. bryg. 
Józef Turski. Zmiany nastąpiły 
na stanowiskach wszystkich wi
ceprezesów.

Wiceprezesem odpowiedzialnym 
Za szkolenie wodno-morskie wy
brano Józefa Skwarka. Jeszcze 
przed wojną, a później kierując 
Klubem Morskim LPŻ w Gdyni 
położył on wielkie zasługi w szko
leniu żeglarskim. Jest on zwo
lennikiem dalszego „ uspołecznie
nia* LP2.

Sprawy szkolenia lądowo-tech- 
Iiicznego powierzono wiceprezeso
wi ZG — pik. rezerwy Janowi 
G ranko wMdemu. Został on przed 
kilku laty zwolniony z wojska 
jako przedwojenny zawodowy oit 
cer. W czasie krótkiej pracy w 
warszawskiej organizacji LFŹ na 
stanowisku kierownika Warszaw
skiego Klubu Wodnego zdobył on 
sobie ogólne zaufanie i popular
ność.

Za sprawy organizacyjno-pro 
pagandowe odpowiedzialny jest, 
wiceprezes płk Zajdel. Był on 
komendantem SP, a obecnie pia
stuje stanowisko wiceprezesa 
GKKF

Nie obsadzone pozostało na razie 
stanowisko wiceprezesa Zarządu 
Głównego, który zajmować się 
bedzie sprawami sportu lotnicze
go. LPZ porozumiewa się w tej 
sprawie z dowództwem wojsk 
lotniczych.

Wśród członków nowego prezy
dium Jest m. In. znany działacz 
lotniczy, wicedyrektor PLL „Lot“ 
Inź. Wiktor Leja, odsunięty w 
minionym okresie działacz 
FZMot., Julian Zabokrzyckl 1 re
daktor naczelny „Skrzydlatej 
Polski0 — Jerzy Konieczny.

W związku z przedłużaniem 
się sprawy przekazania szpita 
la garnizonowego w Koszali

nie lecznictwu cywilnemu, 
przedstawiciel „Głosu" zwró
cił się z prośbą do wiceprze
wodniczącego Prezy dium WRN 
tow. Bajserowicza o wyjaśnię, 
nie czytelnikom przyczyn zwie 
kania z przekazaniem szpita
la.

Okazuje się, że 9 bm. Mini
sterstwo Obrony Narodowej 
wydało dowództwu okręgu 
WP Bydgoszcz rozkaz o prze
kazaniu obiektu szpitalnego 
władzom cywilnym.

Należy spodziewać się, że 
już w najbliższych dniach wła 
dze wojskowe przekazą lecznic 
twu cywilnemu ta1' notrzebny 
obiekt szpitalny,

n.

W stoczni Ustka 
powołano 
tymczasową 
radę robotniczą

Do tymczasowej rady robot 
niczej stoczni Ustka, wybra
no w demokratycznych wybo
rach 13 członków, ludzi, któ
rzy cieszą się jak najlepszą 
opinią całej załogi. Od pierw
szego dnia rada przystąpiła 
do opracowania programu 
działania, pragnąc w pierw
szej kolejności nawiązać takie 
problemy, jak zabezpieczenie 
nieprzerwanej pracy do koń
ca br. z uwagi na wysokie 
przekraczanie planów w po
przednich miesiącach oraz o- 
pracowanie planu na przyszły 
rok. W opracowaniu jest pro
jekt mechanizacji zakładu i 
prawidłowego zabezpieczenia 
materiałowego.

A. KOWALCZUK 
pracownik stoczni

Z kroniki 
dyplomatycznej

WARSZAWA. W dniu 21 bm. 
ambasador nadzwyczajny i peł 
nomocny Wielkiej Brytanii w 
Polsce sir Erie Alfred Bert- 
houd złożył wizytę kierowniko
wi Ministerstwa Handlu Zagra 
nicznego wiceministrowi Czesia 
wowi Baferowi.

Wyniki rozmów moskiewskick- 
to dowód mądrej polityki 

partii i rządu...
Podpisanie wspólnej deklaracji polsko-radzieckiej w spra

wie unormowania stosunków między obydwoma państwami 
wjwołalo ogólne zadowolenie wszystkich tych, którym spra
wy rozwoju i bezpieczeństwa naszej ojczyzny leżą głęboko 
na sercu. Dowodem wielkiego zainteresowania i zadowole
nia obywateli są liczne rezolucje i listy do redakcji, w któ
rych ludzie pracy witają wyniki rozmów między przedsta
wicielami Polski i Związku Radzieckiego.

Oto fragment rezolucji zało
gi ZBM w Koszalinie, uchwało 
nej 20 bm:

„Cala klasa robotnicza i ca
ły nasz naród śledził z za
partym oddechem rokowania 
prowadzone w Moskwie przez 
przedstawicieli kierownictwa 
KC PZPR.i KC KPZR oraz rzę 
dów obu krajów... Wyniki tych 
rokowań jeszcze bardziej pogtę

WITAMYSto lat — sto lat, 
niech żyją nam

PO pierwsze — rozmowy 
odbywały się naprawdę 
w serdecznej i rzeczowej 

atmosferze. Nie znaczy to, o- 
czywiście, żeby eksperci ra
dzieccy z^tlzali się z nami 
absolutnie we wszystkim. Ro
kowania są rokowaniami. 
Znaczy to tylko, że wykazali 
maksimum zrozumienia i do
brej woli.

Równolegle do rozmów de
legacji. pracowała komisja i 
szereg podkomisji. Była więc 
podkomisja finansowa oraz 
podkomisja zajmująca się 
sprawami kolejowymi i łącz
ności. Rozmowy ekspertów 
trwały do późnej nocy, przy 
czym odbywały się nic tylko 
na Kremlu, ale także w po
szczególnych ministerstwach.

Członkowie delegacji
o rozmowach w Moskwie

W podróży do Moskwy towarzyszyli naszej delegacji m. 
In. wiceminister finansów 1 prezes Banku arodowego — 
Trąmpczyńskl oraz generalny dyrektor Ministerstwa Finan
sów — Kotllcki. Olu co powiedzieli jci towarzysze przed
stawicielowi AB po powrocie z Moskwy.

Z obrad
Prezydium WKFN 
w Koszalinie

Wczoraj odbyło się w Koszali
nie nadzwyczajne posiedzenie Pre 
zydhun Wojewódzkiego Komite
tu Frontu Narodowego, poświę
cone cmówieniu przygotowań do 
k onf erencj! s pra\ ozda węzo - w y - 
borczej WKFN. Konferencja ta 
odbędzie się w dniu 24 bm. o 
godzinie 10 w sali konferencyjnej 
Prez. WRN.

Wczorajsze Prezydium WKFN 
podjęło również uchwałę popie
rającą utworzenie na terenie na- 
szego miasta Międzynarodowego 
Klubu Prasy i Książki, na po
trzeby którego należałoby prze
znaczyć Dom Odzieżowy MHD.

Jb.

W trosce o konsumenta
 Damskie płaszcze 
deszczowe z tafty 
 Dywany wełniano-
steelonowe — 
już na rynku 
krajowym

LODŹ. Tafta znana Jest 
jako doskonały materiał na 
suknie wieczorowe. Okazuje się, 
że jest ona również świetnym 
materiałem na damskie płaszcze 
deszczowe. Ostatnio właśnie do 
produkcji takicli płasz.czy, powie 
czcnych od spodu cieniutką war 
stwą szlachetnej gumy, przystą 
piły zakłady konfekcji och
ronnej w Trzebinie. Uzupełnie
niem tego eleganckiego ubioru 
na dni deszczowe jest efektów 
ny kapelusik wykonany z tego 
samego materiału.

Pierwsze partie płaszczy taf 
towych w ilości 5 tys. sztuk 
zakupi! już „Gallus".

* * *
I.OD2. W fabryce dywanów 

w Lodzi przeprowadzono z po 
myślnym rezultatem szereg 
prób stosowania do wyrobu dy 
wanów mieszanki włókna weł
nianego i steelonowego. Dywa
ny wełniano-steelonowe posiada 
ją tę przewagę nad czysto wel 
nianymi, że są bardziej trwałe, 
nie wycierają się szybko, mole 
ich nie zjadają, a poza tym 
są tańsze.

Pewną, niewielką Jeszcze 
ilość tych dywanów fabryka 
przekazała już do sprzedaży.

Problem autochtonów 
tematem 
narady naukowej

W dniu 28 bm. odbędzie się 
w Słupsku (gmach Prezydium 
MRN) narada naukowa poświę
cona problemom zamieszkałych 
na terenie naszego województwa 
autochtonów, a szczególnie lud
ności słowińsko.kaszubskie.!. Na
radę organizują: stupski oddział 
Polskiego Towarzystwa Historycz
nego, Wojewódzki Ośrodek Szko
lenia Kadr Oświatowych oraz 
Wojewódzka 1 Miejska Biblioteka 
Publiczna w Koszalinie. W nara- 
dzle wezmą również udział przed
stawiciele ośrodków naukowych 
Gdańska 1 Olsztyna.

Organizatorzy narady spodziewa 
Ją się poza tym Jak najbardziej 
szerokiego udziału działaczy | bo
jowników o polskość Ziem Za
chodnich z okresu mlędzywojen. 
nego.

Głównym tematem narady bę
dzie analiza błędów 1 przestępstw 
popełnionych przez niektóre wła
dze lokalne wobec ludności au- 
torhtontcznoj oraz omówienia spo 
sobów Ich naprawy.

Delegacje zaś rokowały tylko 
na Kremlu, w gmachu, gdzie 
znajdował się gabinet Lenina.

Jeśli chodzi o treść roz
mów, to teraz po ogłoszeniu 
deklaracji i wystąpieniu tow. 
Cyrankiewicza w Sejmie jest 
ona całkowicie jasna. Towa
rzysze radzieccy zgodzili się z 
nami, że w przeszłości stosun
ki gospodarcze między Polską 
a ZSRR nie zawsze układały 
się na zasadach równości. Zę
by okres ten ostatecznie za
mknąć, a straty nam wyrów
nać, postanowiono zadłużenie 
Polski wobec ZSRR z tytułu 
pożyczki inwestycyjnej 1 in
nych kredytów— zadłużenie 
efektywnie istniejące na dzień, 
i listopada 1956 r. — uznać 
za nieistniejące. Zwalnia to 
nas od zapłaty ponad 590 min 
dolarów, plus odsetki (ponad 
50 min dolarów), które musie- 
libyśmy płacić, gdyby zadłużę 
nie to nie zostało anulowane. 
Oprócz tego uzyskaliśmy na 
dogodnych warunkach dwie 
nowe pożyczki: jedną zbożo
wą, realizowaną w roku przy
szłym, a podlegającą zwroto
wi dopiero w latach 19G1—62, 
oraz drugą — wartości 700 min

Str. 3 1 4 — Program dzia
łania koszalińskiej organi
zacji partyjnej >
Sfr. 6 — Spotkanie w Wier- 
ciszewle — (FNFk

biają naszą przyjaźń..." W za- 
korczeniu rezolucji załoga ZBM 
zobowiązuje się do bardziej su 
miennej pracy i szybszej reali 
racji zadań w celu lepszego 
zaspokojenia potrzeb ludności 
w dziedzinie mieszkaniowej.

„My, pracownicy zjednocze
nia PGR w Polczynie-Zdroju, 
z wielką radością przyjęliśmy 
wiadomość o pomyślnych wy
nikach rozmów, jakie odbyły 
się w Moskwie... Postanowię 
nia zawarte we wspólnej dekla 
racji oceniamy jako dowód słu 
sznej i mądrej polityki kierow
nictwa partii i rządu, która jest 
wyrazem woli i dążeń całego 
narodu polskiego". Załoga zjed 
noczenia PGR postanowiła tak 
że przygotować mieszkania dla 
20 rodzin i 50 osób samotnych 
spośród repatriantów z ZSRR 
oraz zapewnić im pracę wg 
kwalifikacji w gospodarstwach

Spotkanie 
jedności
Zarząd Miejski ZMP w 

Koszalinie organizuje spot
kanie jedności młodzieży, 
które odbędzie się 24 li
stopada br. o godz. 15 w 
Domu Kultury przy ulicy 
Morskiej 9.

W spotkaniu wezmą u- 
dziaj delegacje młodzieży 
ze wszystkich powiatów na
szego województwa oraz 
zaproszeni członkowie ZG 
ZMP tow. tow. Henryk 
Gawlik i Krzysztof Pa- 
nian.

Gromadzkie rady narodowe 
rzeczywistym gospodarzeni 

swego terenu
19 bm. Prezydium WRN w Koszalinie 

podjęło uchwałę dotyczącą przekazania 
całego szeregu uprawnień do kompetencji 
gromadzkich rad narodowych. Najważ
niejsze uprawnienia, które przechodzą do 
kompetencji GRN-ów, to: podejmowanie 
decyzji w sprawach ulg i pomocy gospo
darstwom ekonomicznie podupadłym, 

dysponowanie kredytem gmin 
nych kas spółdzielczych, decy
dowanie o przydziale chłopom 
materiałów budowlanych, de
cydowanie o umarzaniu obo
wiązkowych dostaw zboża, 
żywca i mleka, a także pra
wo do odraczania terminów 
dostaw, wreszcie uprawnie
nie dotyczące zaopatrywania 
mieszkańców gromady w opał.

Uchwała Prezydium WRN 
przyznała także GRN etat agro 
noma oraz postanowiła pod
nieść uposażenia członków 
prezydiów rad: przewodniczą 
cego — 1 200 do 1 500 zł, sekre 
tarza — 1100 do 1 400 zł. Pod 
wyżka płac obejmuje także 
pozostałych. pracowników ad
ministracyjnych.

Mołotow 
ministrem 
kontroli ZSRR.

MOSKWA. Jak poda Je agen
cja TASS, Prezydium Rady 
Najwyższej ZSRR powołnio 
pierwszego zastępcę przewod
niczącego Rady Ministrów 
ZSRR W. M. Molotowa na 
stanowisko' ministra kontroli 
państwowej ZSRR, zwalniając 
z tej funkcji W. G. Zawo- 
rankowa.

Plenum KC FPK
PARYŻ. Już drugi dzień 

trwaję obrady plenum Komi
tetu Centralnego Francuskiej 
Partii Komunistycznej, odby
wającego alg w Ivry pod Pa
ryżem. Referat pt. „O sytua
cji politycznej i zadan’«-h 
partii" wygłosił Raymond 
Guyot. Po referacie rozpoczęła 
się dyskusja

Olimpiada
na falach eteru

Polskie Radio poświęcać bedzle 
wiele miejsca w swych audy
cjach wiadomościom z Igrzysk 
Olimpijskich. W dniu dzisiejszym 
usłyszymy sprawozdanie z otwar. 
eia Igrzysk w programie II o 
godz. 17. Od Jutra do 8 grudnia 
br. codziennie będziemy mogli 
słuchać krótkich Informacji w 
dziennikach porannych od godzi
ny S, a po południu — o 1} i 
programie I 1 11 — w nrogm- 
mle II. Meldunki ■ Melbo ae 
podawane również będą w co
dziennych kronikach sportowych.

Ponadto sprawozdawcy radiowi 
nadawać będą specjalne audycje 
o godz.15.10 I 17. Jutro o godzi
nie T5.10 usłyszymy fragmenty a 
biegu na 10 km, 78 bm. — aa 

I 1 km. a 1 grudnia br. o godz. IB 
— reportaż z finału turnieju ło- 
kserskiego.

I Z chwilę. Ma
dy pociąg wio. 
zęcy delegację 
KC PZPR i rzą. 
du pri. minął 
granicę radziec
ką, na trasie od 
Terespola do 
Warszawy tyslą 
cc ludzi owacyj
nie witało dele
gację powracają, 
cą z Moskwv. 
Kwiaty, kwiaty 

1 jeszcze raz 
kwiaty, gorące 
słowa uznania. 
Oto Jak naród 
polski przyjął 
wiadomość o no
wych rozmowach 
Polski I ZSRR, 
dając tym sa
mem wyraz peł 
nego poparcia 
dla polityki par
tii 1 rządu

...pogoda
Dziś chmurno z rozpogodzenia

mi. Temperatura od —8 st. do 
0 st. C.

Wiatry z kierunków zmiennych 
o szybkości od 3 do 5 m na sek.



Uchwala rozszerzonego Plenum CRZZ
odbytego w dniach 16, 17, 18 listopada br.

(FRAGMENTY)
Już od szeregu lat związki 

zawodowe przestały być fakty
cznie reprezentantem, rzeczni- 
Kiein i obrońcą interesów ludzi 
pracy w Polsce Ludowej.

W minionym okresie brak by 
lo w kierownictwie związków 
zawodowych zdecydowanego 
przeciwstawienia się tenden
cjom spychania związków na 
pozycje organizatorów walki o 
produkcję, przy jednoczesnym 
faktycznym zaniedbywaniu po
trzeb klasy robotniczej na pozy 
cjc jednostronnie działającej 
transmisji partii do mas, bez 
dbałości o to, by związki zawo 
dowe były również transmisją 
mas do partii.

Za ten stan, zaistniały w 
związkach zawodowych, szcze
gólną odpowiedzialność ciąży 
na CRZZ i jej dotychczasowym 
kierownictwie. Plenum uważa, 
że rezygnacja dotychczasowego 
prezydium CRZZ była koniecz
na i odpowiadająca żądaniom 
mas członkowskich.

Konieczność gruntownych 
zmian w naszym systemie poli
tycznym i gospodarczym, w 
tvm również konieczność odro
dzenia związków zawodowych, 
stawiana była przez załogi za
kładów pracy, przez poszczegól 
re oddziały klasy robotnicze] 
już od dłuższego czasu.

Uchwały VIII Plenum
KC PZPR uczyniły za
dość tym postulatom i
żądaniom klasy robotnicze], o- 
kreślając kierunek na rozwój 
demokracji socjalistycznej, urno 
cnienie suwerenności narodo 
wej.na polską drogę do socja
lizmu.

Rozszerzone Plenum CRZZ 
aprobuje w cale] rozciągłości 
program zawarty w uchwałach 
VIII Plenum partii I wyraża 
w imieniu odradzającego się 
polskiego ruchu zawodowego 
pełne poparcie dla nowego kie 
rownictwa partii z tow. Włady
sławem Gomułką na czele.

Dla faktycznego odrodzenia 
związków zawodowych koniecz
ne jest:

— zajęcie przez związki zawodo
we w nełni niezależnej pozycll w 
stosunku <!o administracji pań
stwowej | ■roanodarczej na wszyst 
kich szczeblach.

— szerokie oparcie się w dal- 
'Wm rozwoju ' związków zawodo
wych o najlepsze tradycje polskie 
Ko, klasowego ruchu zawodowe
go przed wojna I w pierwszych 
latach powojennych.

— oparcie organizacji związków 
zawodowych od góry do doiu na 
"odstawach w pełni demokraty- 
"znych, zabezpieczających najścl- 
'ejszą wlęt związków zawodo

wych, Ich instancji kierowniczych, 
’■ szerokimi masami członkowski
mi, kontrole mas nad działalnoś
cią' Instancji związkowych I peł
ną odpowiedzialność kierownic
twa związkowego przed masami,

— uznanie za podstawową zasa
dą w stosunkach pomiędzy par
tią I związkami zawodowymi — 
kierownictwa Ideowego 1 polityce 
nego w polskim ruchu zawodo
wym — PZPR,

— zlikwidowanie wszelkich form 
i metod administracyjnego wpły
wania Instancji partyjnych na 
działalność związków zawodowych1.

Dla zapewnienia realizacji 
podstawowych założeń progra
mowych ruchu zawodowego 
Plenum uważa za niezbędne: 
IW zakresie ułożenia prawi

dłowych stosunków pomię
dzy kierowniczymi organami 
władzy ludowej a związkami 
zawodowymi.

Związki zawodowe powinny 
posiadać własną reprezentację

THE TIMES
Pisma angiel

skie nadal sze
roko rozpisują 
się nad skutka
mi interwencji 
brytyjskiej w K- 

_____________ gipeie.
Mimo ciężkich ekonomicz

nych skutków wynikających z 
„wylączen»a“ Ruezu I nafto, 
ciągu Irackiego. Anglia nie 
stoi w obliczu bankructwa. 
Chociaż da się odczuć nowa 

presje na gospodarkę, to nie 
bedzle ona „dramatyczna". 
Nie można jeszcze obliczyć 
ostatecznych kosztów Inter- 
wencjl brytyjskiej w llgtpcle. 
Nie mi ścisłego rozgranicze
nia kosztów ekonomicznych i 
oolitycznycb... na takim te- 
-enie jak Bllskt Wschód ... 
Nasser sprawił, te nieuniknio
ne Miało się zapłacenie jakie, 
goś rachunku bez względu na 
to, czy Anglią coś nczynl al
bo ni--. Nikt nie może ocenić, 
Ile kosztowałaby bezczynność.

parlamentarną w Sejmie 
PRL, złożoną z działa 
czy związkowych i reprezentują 
ce stanowisko ruchu zawodowe 
go wobec podstawowych próbie 
mow i spraw klasy robotniczej.

Plenum uważa, że żadna 
sprawa dotycząca bytu klasy ro 
botniczej nie może być decydo- 
wana bez udziału CRZZ w za 
gadnieniach natury ogólnej, a 
zarządów głównych w spra
wach dotyczących poszczegól
nych grup pracowniczych. Zwią 
zki zawodowe zastrzegają sobie 
prawo zajmowania samodziel
nego stanowiska i wyrażania 
własnej opinii wobec decyzji po 
dejmowanych w tych sprawach 
przez organa państwowe i go 
spodarcze. Zw. Zaw. — głosi 
uchwała — zastrzegają sobie 
prawo udziału w podziale do
chodu narodowego zatwierdza
niu planów oraz zatrudnienia. 
Ponadto CRZZ powinna posia
dać prawo inicjatywy ustawo
dawczej w sprawach ogólnych.

W imię dalszego postępu de
mokratyzacji uważamy za nie
zbędne:

— bezwzględno zabezpieczenie 
przez państwo j przestrzeganie w 
codziennej praktyce zasad pełnej 
Jawności życia politycznego 1 go
spodarczego, praworządności oraz 
wolności słowa 1 prasy — przy 
czym wolność prasy rozumiemy 
Jako obowiązek głoszenia prawdy:

— surowe ukaranie tych wszyst 
kich, którzy dopuścili się w mi
nionym okresie kultu Jednostki 
zbrodni przeciwko niewinnym lu 
dzlom, łamiąc praworządność lu
dową;

— pociągnięcie do odpowiedział 
noścl tych wszystkich, którzy win 
ni są za błędy 1 wypaczenia w 
realizacji planu C-letnlego I za obe 
cny katastrofalny stan naszej go
spodarki.

2W zakresie zadań ekonomi
cznych Plenum uważa, że 

najpilniejszym zadaniem gospo 
darczym w chwili obecnej jest 
podniesienie poziomu życiowe
go ogółu pracujących, zwłasz
cza zaś podniesienie poziomu 
plac najniższych do rozmiarów 
odpowiadających niezbędnemu 
minimum egzystencji.

Konieczne jest również wyró
wnanie dawnych oraz powsta
łych w minionym okresie rażą 
cych dysproporcji placowych w 
poszczególnych gałęziach gospo 
darki.
Jako dalsze kroki, niezbędne dla 

poprawy warunków bytu klasy ro 
botniczej, Plenum uważa za ko
nieczne rozciągnięcie 30 proc, ob
niżki podatku od. wynagrodzeń na 
wszystkich branżach poza przemy 
słem oraz na wszystkich praco
wników umysłowych, ustalenie ml 
nimum płacy wolnej od opodat
kowania na 1 ono zl 1 zróżnico
wanie stopy podatkowej w zależ
ności od stanu rodzinnego.

Zgodnie z żądaniami załóg 
— CRZZ zwraca się do rządu 
o rozszerzenie przepisów umoż
liwiających udział załóg w zy 
skach podnadplanowych oraz 
ustalenia wysokości rent w o- 
parciu o kryterium wysługi lat 
jak też podniesienie zasiłków ro 
dzinnych, by umożliwić wielo
dzietnym kobietom zajęcie się 
domem i dziećmi.

Wszelkie połowiczne rozwląza 
nia zasiłków rodzinnych uważa 
my — głosi uchwała — za nie
celowe.

Plenum zobowiązuje też wszy 
stkie związki i działaczy związ 
kowych z doświadczeniem w 
dziedzinie produkcji, by uczest 
niczyly w opracowaniu zasad 
powoływania samorządów robot 
niczycn.
O W zakresie ustawodawst- 

wa pracy I spraw socjal
no-bytowych.

Plenum uważa za pilną ko
nieczność ujednolicenie obowią 
zującego obecnie ustawodaw
stwa pracy, wyeliminowanie 
wszystkich przestarzałych, krzy 
wdzących, a niekiedy sprzecz 
nych ze sobą przepisów, zwła 
szcza zaś zlikwidowanie pozo
stałości kapitalistycznego usta
wodawstwa pracy w postaci 
nieuzasadnionego podziału na 
pracowników fizycznych i urny 
siowych.

Wyrażając opinię ogółu pracn- 
Jąrych, Plenum domaga się, całko 
witego zlikwidowania nieuzasa
dnionych przywilejów socjal
nych, zastrzeżonych dla wąskich 
grup pracowniczych, na wysokich 
szczeblach administracji państwo 
wej i gospodarczej.

Zgodnie z ogólna tendencją Ple 
nam uznajc konieczność stopnio
wego skracania czasu pracy w 
pierwszej kolejności w tych gałę
ziach gospodarki narodowej, w 
których praca odbywa się w szcze 
gólnle uciążliwych warunkach 
oraz tam. gdzie Istnieją ku temu 
możliwości, celem zapewnienia w 
przyszłości generalnego przejścia 
nn śa-rodz. tydzień pracy.

Uchwala mówi o konieczności 
natychmiastowego abadanla pracy 
FWP 1 podniesienia Jego pracy 
oraz zniesienia nieuzasadnionych 
przywilejów.

Za poważne zaniedbanie w do

tymczasowej pracy związków za- 
wodowych uważa Plenum brak za 
Interesowania sprawą kształtowa 
uia się cen. Plenum zobowiązuje 
kierownictwo związków do syste
matycznego analizowania cen ryn 
kowych, do czuwania nad prawi
dłowym kształtowaniem się cen, 
zwłaszcza na artykuły masowego 
spożycia 1 niedopuszczanie do ich 
nieuzasadnionego podnoszenia.

4 W dziedzinie zagadnień 
strukturalno - organiza- 

cyinych.
Dla zapewnienia pełnej demo 

kratyzacji życia związkowego 
konieczne jest jak najszybsze 
przeprowadzenie decentralizacji 
kierownictwa i pełne usamo
dzielnienie poszczególnych zwią 
zków branżowych.

Nowy statut zrzeszenia związ
ków zawodowych powinien okre
ślać funkcję instacjt reprezen
tującej całość ruchu zawodowe
go. Zdaniem Plenum CRZZ po
winna być przekształcona w ra
dę zrzeszenia związków zawodo
wych powłana do wysuwania o- 

gólnych postulatów ruchu za
wodowego pod adresem klerownt 
czych organów państwowych t go 
spodarczych, do koordynacji 
wspólnych poczynań związków 
zawodowych oraz do reprezento
wania polskiego ruchu zawodowe 
go w SFZZ I w międzynarodo
wym ruchu robotniczym.

Plenum zobowiązuje CRZZ do 
natychmiastowego rozwiązania 
WRZZ. na miejsce których należy 
powołać okręgowe komisje poro
zumiewawcze, złożone z przewo
dniczących zarządów okręgowych 
zw. zaw. Równocześnie Plenum 
uważa za wskazaną likwidację 
szkól związkowych.

Rozdzielnictwo zniżek kole
jowych powinno przejąć pań
stwo, gwarantując wszystkim 
pracującym jednorazowy ulgo
wy przejazd w roku oraz przy 
wrócenie całkowicie bezpłat
nych przejazdów wczasowych.

Plenum postanawia uchylić 
uchwalę CRZZ o powołaniu i 
działalności sądów koleżeń
skich.

Plenum widzi konieczność głęb
szego przeanalizowania możliwości 
1 zasad przekazywania państwu 
również innych dziedzin działalno 
ścl związkowej Jak np. prowadzę 
nie placówek kulturnlno-ośwlato- 
wych, działalności sportowej Itp.

Plenum uchwala, że organ 
CRZZ „Glos Pracy" Jest organem 
zw. zaw., a poszczególni członko
wie kolegium redakcyjnego powin 
n| bvć zatwierdzani I odwoływani 
Przez prezydium CRZZ, zaś redak 
tor naczelny przez Plenum CRZZ.

Plnnum stoi na stanowisku, że 
wytyczne niniejszej uchwały nie 
wyczerpują całokształtu zaga
dnień związanych z odnoWą pol
skiego ruchu zawodowego I dla
tego zobowiązuje wszystkich 
związkowców do dyskusji.

Nowy, szeroki program działa
nia polskiego ruchu zawodowego 
powinien zostać zaakceptowany 
po gruntownej szerokiej dyskusji 
przez Krajowe Zjazdy Związków 
Zawodowych oraz przez nadzwy
czajny kongres zrzeszenia zw. 
zaw., który powinien zostać zwo 
lany w II kwartale 1957 roku.

Fragmenty przemówienia 
marszałka Dembowskiego 

na ostatniej sesji Sejmu PRL
Kończymy ostatnie posiedze

nie I-szej kadencji Sejmu Pol
skiej Rzeczypospolitej Ludowej. 
Sejm obecny, wybrany przez 
naród w dniu 26 października 
1952 r„ nazwano słusznie Sej
mem Frontu Narodowego.

Uchwaliliśmy szereg u- 
staw dotyczących życia go
spodarczego kralu, że wymienię 
tu — wprawdzie z poważnym 
opóźnieniem uchwalone — czte
ry ustawy budżetowe, ustawę o 
izbach rzemieślniczych, ustawę 
o kontroli państwowej, ustawy 
podatkowe i inne.

Wielką doniosłość polityczną 
posiadały dwukrotnie (w roku 
1952 i w roku 1956) — uchwa
lone przez nas ustawy amne
styjne, będące wyrazem naszej 
stałej troski o dalsze umacnia
nie praworządności ludowej; tę 
samą doniosłość, i znaczenie po
siadały ustawy o przekazaniu 
co do niektórych spraw sądom 
powszechnym właściwości sądów 
wojskowych; o przekazaniu wię
ziennictwa pod zarząd Minister-

Głęboka różnica zdań
NOWY JORK. Minister 

spraw zagranicznych W. Bry
tanii Selwyn Lloyd wygłosił 
podczas śniadania wydanego 
na jego cześć przez „stowa
rzyszenie pielgrzymów amery 
kańskich*1 przemówienie, w 
którym poruszył m. In. spra
wę stosunków angielsko-ame- 
rykańskich.

Przyznał on, że w związku 
z Interwencją brytyjsko-fran- 
cuską w Egipcie, między W. 
Brytanią a St. Zjedn. doszło 
do „bardzo głębokiej różnicy 
zdań".

Pytania
bez odpowiedzi

FARSZ, Tutejsze źródła oficjal
ne potwierdzają wiadomość, że 
sekretarz generalny ONZ — Dag 
liammarskjbeld postawił mini
strom spraw zagranicznych Frań, 
cji, Anglii i Izraela klika pytań. 
Uzyskane odpowiedzi miałyby zo
stać przez Hammarsk joelda u- 

■ mieszczone w jego sprawozdaniu 
z sytuacji na Bliskim Wschodzie.

Agencja France Fresse publiku
je cztery pytania sekretarza ge. 
neralneg-.i ONZ. Oto one: „1. Czy 
przystąpił już pan do wycofania 
swych wojsk? Jeżeli tak, to jakie 
siły zostały wycofane? 2. Czy mo 
że pan podać szczegóły dotyczą
ce planu wycofania wojsk? J. Z 
Jakiego powodu nie mamy żad
nych naprnU'fle Istotnych osiąg, 
nić w realizacji rezolucji ONZ? 
ś. Jak ocenia pan sposób, w jaki 
wprowadzono przerwanie ognia?".

Spotkanie
Bourguiba- Eisenhower

NOWY JORK. Dnia 2t bm. pre- 
mler Tunisu Bourgulba. który 
przybył do USA na sesję ONZ. 
został przyjęty przez prezydenta 
Eisenhowera. Odpowiadając po 
tym spotkaniu na pytania dzien
nikarzy Bourgulba oświadczył. Iż 
omawiane były problemy związś- 
ne z sytuacją międzynarodową, » 
zwłaszcza zagadnienia Afryki pół- 
nocnej i Bliskiego Wschodu.

Członkowie delegacji
o rozmowach w Moskwie

rubli realizowaną w latach 
1958—60, a płatną dopiero 
przy końcu następnej pięcio
latki. Co można dodać do tych 
faktów?

Otóż można dodać — powie
dzieli tow. tow. TrąmpczyAski 
I Kotlicki — te lista towaro
wa z tytułu nowej 700-milio- 
nowej pożyczki nie Jest Jesz
cze ustalona. Jest to całkowi
cie zrozumiale. 1’ożyczka ta 
ma nam pomóc w ostatnich

Siły ONZ już 
w Port-Saidzie

LONDYN. Agencja Reutera 
donosi, że w środę rano do 
Fort Saldu przybył z Ismallii 
pierwszy oddział norweski li
czący około 220 żołnierzy I o- 
flcerów. Oddział ten należy do 
■II policyjnych ONZ.

Jsk wiadomo, zastępca do
wódcy* sil policyjnych ONZ, 
rulkownlk norweski C. Moe o- 
wladczyl we wtorek, żc żoł

nierze norwescy zostali wezwą 
nl do Port Saldu, aby „poło
żyć kres tarciom. Jakie powsta 
ły między ludnością egipską, 
a oddziałami brytyjskimi 1 
francuskimi".

siwa Sprawiedliwości, wreszcie 
o likwidacji Komitetu do spraw 
Bezpieczeństwa Publicznego.

Wypracowany został nowy 
styl pracy stałych komisji sej
mowych.

Ważny oręż kontroli Sejmu 
nad działalnością rządu stano
wią interpelacje poselskie. O- 
golem w czasie bieżącej ka
dencji wpłynęło 66 interpelacji, 
w tej liczbie 65 — w rokiu 
bieżącym!

Myślę, że będę wyrazicielem 
uczuć wszystkich obywateli po 
słów. Jeżeli kończąc moje prze 
mówienie podziękuję z tej try 
buny obywatelowi przewodni
czącemu i członkom Rady Pań 
stwa, jak również obywatelowi 
prezesowi Rady Ministrów i 
członkom rządu za czteroletnią, 
rzeczową i aktywną współpra
cę.

Dorobek naszej pracy oce
nią ci, którzy po nas zasiądą 
w tej sali, oceni naród polski.

Sejm wkroczył śmiało na dro 
gę wielkiej*odnowy.

Dziś, wraz z całym naro
dem, wokół sztandarów Pol
skiej Zjednoczonej Partii Robot 
niczej i wokół Jej nowego kie
rownictwa i przy współpracy 
Zjednoczonego Stronnictwa Lu
dowego i Stronnictwa Demo
kratycznego, widzimy przed na 
szym narodem drogę jasną, 
aczkolwiek niełatwą, wymagają 
ca jeszcze ofiarności i wyrze
czeń, ale bez wątpienie prostą 
i prowadzącą ku Polsce szczę
śliwej i mocnej, demokratycz
nej 1 suwerennej, ku Połsce — 
soclallstycznej!

Dziesiątą sesję Sejmu otrła- 
szam za zamkniętą.

Delegacja polska przeciwna wszel
kim deportacjom obywateli jednego 
kia/udo drugiego/ako sprzeczne z za
sadami prawa i suwerenności bio- 
rgc pod uwagę bezzasadność zarzutów 

— wypowiada się przeciw rezolucji kubańskiej
NOWY JORK. Na wtorko

wym posiedzeniu Zgromadze
nia Ogólnego NZ poświeco
nym debacie nad sprawą Wę
gier, zabrało głos przeszło 20 
mówców.

Jak Już podawaliśmy, dele
gacja Kuby zgłosiła projekt 
rezolucji, domagający się na
tychmiastowego wycofania 
wojsk radzieckich z Węgier 
1 wysłania na Węgry obser
watorów ONZ Rezolucja ku
bańska żąda także „natych
miastowego położenia kresu 
deportacji obywateli węgier
skich".

Drugi projekt rezolucji 
zgłosiły Indie, Indonezja i 
Cejlon. Projekt ten przede 
wszystkim wzywa rząd Ka- 
dara, by wyraził zgodę na 
wysianie na Węgry obserwa
torów ONZ.

W czasie wtorkowej debaty 
delegacja belgijska zgłosiła

latach bieżącej pięciolatki. To 
też dziś za wcześnie na ustale
nie listy towarowej. Uczyni
ony to w przyszłości w zależ
ności od naszych potrzeb, któ
re teraz z góry trudno okre
ślić.

Zapytani o 100-miIionową 
pożyczkę, którą niedawno do
staliśmy od ZSRR, tow. tow. 
Trąmpczyński i Kotlicki stwier 
dzili, że pożyczka ta tylko w 
niewielkim stopniu została 
przez nas wykorzystana do 
1. XI. br., w związku z czym 
zgodnie z umową będzie oczy
wiście podlegać normalnym 
spłatom. Ustalono także w 
Moskwie, że ZSRR będzie 
nam płacił za diierżawę obick 

4ów użytkowanych przez woj
ska radzieckie. Dotychczas 
dzierżawa ta była płatna, ale 
tylko częściowo.

Tranzyt. Od połowy 1954 
roku opłatę za tranzyt pobie
rano od ZSRR zgodnie z pod
pisaną wówczas umową, opie
rającą się na zasadach han
dlowych. Wobec tego, że ma
my pewne roszczenia z tytułu 
tranzytu w okresie do 1954 r., 
sprawa ta będzie rozpatrzona 
przez obie strony w niedłu
gim czasie.

Towarzysze z Ministerstwa 
Finansów powiedzieli nam 
także kilka slow na temat no
wej aktualnej sytuacji finan
sowej po rozmowach mosklew 
skich. A więc mimo, że uzy
skaliśmy podczas tych rozmów 
bardzo wiele, nasza sytuacja 
najlepsza jeszcze nie Jest. W 
dalszym ciągu mamy trudno
ści gospodarcze. Rozwiązać 
Je będzie można tylko wte
dy, Jeżeli plany będą wyko
nywane jak sie należy, jeżeli 
w naszej działalności gospodar 
czej nastąpi przełom. Nie mo
żna żyć tylko z pożyczek. Na
leży żyć przede, wszystkim z 
tego, co się samemu wypra
cuje. Ta elementarna praw
da — powiedzieli nam nasi 
rozmówcy — musi byó przez 
wszystkich zrozumiana.

Rozmawiał
WŁODZIMIERZ POLESKI

Sytuacja
na Węgrzech

BUDAPESZT. Charaktery
zując sytuację w Budapeszcie, 
węgierski komisarz rządu do 
spraw wyżywienia, Rajo 
Nyers, oświadczył przez radio 
budapeszteńskie, że zaopatrzę 
nie stolicy w chleb. tłuszcze 
i mąkę, jest w chudli obecnej 
zadowalające.

W oświadczeniu swym nada 
nym przez radio budapesz
teńskie, Rajo Nyers wiele u- 
wagi poświęcił pomocy udzie
lanej Węgrom przez kraje 
obozu socjalistycznego. Pod
kreślił on, że ZSRR i inne kra 
je socjalistyczne zadeklaro
wały pomoc na sumę 48 min 
dolarów.

Dziennik „Nepazabadsag" 
zamieścił w środę komunikat, 
który głosi, że Węgrzy otrzy
mają od ZSRR i Polski po 100 
tysięcy ton węgla, z Czecho
słowacji — 80 tys. ton 1 z Buł 
garii — 80 tys. ton węgla. u

popraWKę ao rezuiuuji 
trzech państw Domaga się 
ona, aby sekretarz generalny 
ONZ złożył w ciągu 72 go- 
dzln Zgromadzeniu Ogólnemu 
sprawozdanie o wykonaniu 
rezolucji

Argentyna, Belgia, Dania I 
Stany Zjednoczone zgłosiły 
projekt trzeciej rezolucji. Na
wiązując do sprawozdania wy 
sokiego komisarza wyznaczo
nego przez sekretarza gene
ralnego do zbadania sytuacji 
uchodźców 1 określenia po
trzeb oraz wysokości potrzeb
nych funduszów, rezolucja ta 
zwraca się do rządów 1 róż
nych organizacji o pomoc dla 
uchodźców węgierskich oraz 
wzywa sekretarza generalne
go 1 wysokiego komisarza, by 
zaapelowali do rządów 1 or
ganizacji pozarządowych o u- 
dztał w pokrywaniu kosztów 
pomocy.

W czasie debaty przema
wiał także delegat polski Ma
rian Naszkowskl. Oto co po
wiedział m. in. min. Nasz
kowskl:

Rezolucja kubańska przedsta
wiona została Zgromadrenlu bea 
Żadnych podstaw faktycznych, a 
jedyni* na podstawie nie spraw
dzonych pogłosek prasowych.

Delegacja polska będąc prze
ciwna wszelkim deportacjom o- 
bywatelt Jednego kraju do dru
giego, Jako sprzecznym z zasa
dami suwerenności 1 prawa, blo- 
rąc jednocześnie pod uwagę bez
zasadność zarzutów i określone 
cele wnioskodawców — wypowia
da się przeciwko rezolucji kubań
skiej 1 będzie przeciwko niej 
glosowała.

„Wolna Europa" podała 
wczoraj, że dwaj marynarze 
z płynącego do kraju pol
skiego statku „Poluks" zwró 
ciii sif wczoraj do władz 
duńskich z prośbą o azyl. 
Mówi się, ie Polacy w o- 
statnich czasach dają wyraz 
rozwadze i niespotykane! 
cierpliwości. Ci jednak nie 
wytrzymali, mając do wol
nego kraju parę godzin dro 
gl. Jak Ich nazwat? Osądź
cie sami.

Wyniki 
rozmów moskiewskich 
to dowód 
mądrej polityki 
partii i rzqdu

rolnych. Ponadto postanowiono 
przyczynić się do pełnego wy
konania dostaw dla państwa.

„Popieramy w całej pełni — 
piszą pracownicy Koszalińskich 
Zakładów Roszarniczych — 
sprawę uregulowania rozliczeń 
finansowych dotyczących prze
wozów kolejowych, płatności 
niehandlowycłi i innych. Popie 
ramy przyjaźń z państwami 
socjalistycznymi na równych 

prawach I przy poszanowaniu 
naszej suwerenności*’.

Ofo co piszą w swej rezolu
cji stupscy kolejarze:

„Zebrani na posiedzeniu po
szerzonego plenum Zarządu Od 
działu ZZK w Słupsku koleja
rze, z zadowoleniem przyjmują 
treść wspólnej deklaracji o roz 
mowach między delegacjami 
KC PZPR i rządu PRL a dele 
gacją KC KPZR i rzędu 
ZSRR. Przeprowadzone współ 
ne rozmowy między przedstawi 
cielami obydwu partit i rzę
dów oraz załatwienie przez 
nicli bolących spraw z okresu 
stalinizmu, napawaja nas wiarą, 
źe państwa socjalistyczne mogę 
istnieć i współpracować na rasa 
dacii równości I suwerenności.

Z radością 1 dumę stwierdza- 
mi), że obecna polityka naszej 
partii i rządu całkowicie od
zwierciedla dążenia narodu pol
skiego.

Podobne rezolucje nadesłali 
ZMP-owcy przy zespole PGR 
Bierzwnica, pow. Świdwin oraz 
członkowie podst. org. part. 
PZPR przv Połczyńskich Zakła
dach Plwowarsko-SłodownP 
czych’. ■

CO piszą 
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NIEDWU
ZNACZNE 
WYZNA
NIE



Czy proces przeciwko miastu? List otwarty do przewodniczącego 
Prezydium MRN Edmunda Gryza

Od pewnego czasu do Redakcji napływają listy i rezo
lucje w sprawie tow. Wróblewskiego. Po wyjaśnieniu 
różnych oskarżeń I zarzutów, w związku z budzącym 
nieufność w społeczeństwie stanowiskiem Prezydium 
WRN, dotyczącym stosunku do złożonej rezygnacji przez 
tow. Wróblewskiego — Redakcja postanowiła opubliko
wać poniższy artykuł. Równocześnie Redakcja oczekuje 
od Prezydium WRN ostatecznego wyjaśnienia na łamach 
„Głosu" sprawy ustąpienia tow. Wróblewskiego.

wodniczącego Prez. WRN tow. 
Wróblewskiego. Czy tow. Wró
blewski mógł wszystko? Każdą 
partię towarów atrakcyjnych 
przydzielonych przez minister
stwo poprzedzało skromne pi* 
semko: Do wyłącznej (zawsze 
podkreślone — uwaga nasza) 
dyspozycji przewodniczącego 
Prez. WRN przekazujemy taką 
a taką ilość motorów, płaszczy, 
wełny kap itp. Wiadomość roz 
Chodziła się lotem błyskawicy 
wśród otoczenia. Rozpoczynał 
się run na gabinet człowieka, 
który miał koncepcyjnie myśleć 
o gospodarce województwa. Za 
miast myśleć, dzielił kilogramy 
odpadków wełny. Dostawali 
przede wszystkim cl, od któ
rych sekretarka łączyła teleło 
ny bez pytania w jakiej spra
wie i których wpuszczała do 
gabinetu poza kolejnością. Do
stawał koszaliński areopag. 
Przodownicy pracy, racjonali
zatorzy, ludzie, którym te prze 
dmioty były niezbędne do wy 
konywania obowiązków c?tka 
li bezskutecznie.

Ludzie, którzy znali tylko fak 
ty bez ich przyczyn, bez wglą 
du do zarządzeń, które świę
tością prawa zmuszały do ta
kich decyzji, całą gorycz zawo 
du i gniewu wylewają na tow’. 
Wióblewskiego. Zapytajmy: czy 
Wróblewski jest winien: nie- 
łamania przepisów, bo one go 
do tego upoważniały, ale utwo 
.rżenia kasty uprzywilejowa
nych.

Na dokumentach widnieje je 
go podpis. Ci, którzy wywiera 
li nacisk na taką a nie inną 
decyzję, kiedy zaatakowano 
tow, Wróblewskiego za winy 
systemu — milczeli. Ambicja 
nie pozwala tow. Wróblewskie 
mu wskazywać palcem.

Napisaliśmy na wstępie, te 
z głosów jakie docierają do 
redakcji odnosiliśmy wrażenie, 
iż potrzebny jest proces prze
ciwko miastu.

Takie ostre sformułowanie 
dyktuje wycinkowa znajomość 
rzeczy. Poznanie całości wska
zuje, że trzeba skrupulatnie zba 
dać wszystkie kombinacyjne po 
wiązania i, ale to już doklad 
nie i bezpardonowo rozprawić 
się z systemem, który nie może 
powrócić.

WŁADYSŁAW ŁUCZAK 
LESŁAW GNOT

FJ j PAŹDZIERNIKA br.
| zamieściliśmy oświad

czenie wiceprzewod
niczącego Prezydium Woj. Ra 
dy Narodowej Zbigniewa Wró 
blewskiego.

„...w związku z montowa
niem i rozszerzaniem ostatnio 
oszczerstw kierowanych pod 
moim adresem — zrzekam się 
stanowiska wiceprzewodniczą
cego Prezydium WRN.

Zarzuty', które padły pod 
moim adresem na ostatniej se 
sji uznaję jako chęć osobi
stych porachunków i rozgry
wek przez ludzi, którzy stara
ją się wykorzystać wytworzo
ną sytuację polityczną po 
VIII Plenum...“

Dalej oświadczenie głosiło, 
iż tow. Wróblewski czuje się 
niewinnym i zamierza docho
dzić sprawiedliwości la dro
dze sadowej.

Podaliśmy oświadczenie bez 
komentarza, gdyż nie dyspo
nowaliśmy jeszcze Innymi ma
teriałami.

Napływające do Redakcji co 
raz liczniej listy 1 głosy lu
dzi przeciwko tow. Wróblew
skiemu, stopniowo oraz nieod 
parcie nasuwały myśl, że cho 
dzi tu nie tylko o tow. Wró
blewskiego, a potrzebna jest' 
generalna rozprawa z całym 
tym szeroko rozgałęzionym sy 
Sternem oszukiwania społe
czeństwa, że potrzebny jest 
proces przeciwko systemowi, 
który nie może powrócić.

Dlaczego?

Różne kanały
Rozdzielnik WZH w III 

kwartale br. przewidywał 
przydział dla pracowników 
różnych zakładów pracy 1 in
stytucji kap imitujących kili
my w cenie 250 zł.

Ale na próżno ludzie cze
kali na obiecane w tym okre
sie kapy. Towar wyszedł z

magazynu Centrali Tekstyl
nej innym kanałem do „Kon- 
sumu“ bezpieczeństwa...

Sprzedawca sklepu tekstyl
nego w Koszalinie melancho
lijnie pokazywał nieładne i 
mało atrakcyjne materiały. 
Klienci narzekali na złą ja
kość towarów, pracownicy 
handlu nie mogli wykonać 
planu obrotów. Wszędzie stra 
szyły buble.

Czy rzeczywiście nie było 
innych towarów?

Dziesiątki metrów 100-proc. 
wełny IV gatunku, kingu i ga 
bardyny przydzielone jako in
terwencyjna pula atrakcyj
nych towarów, idzie znów zna 
nym już kanałem do Konsu- 
mu za żółte firanki. Podob
nie upłynniano płaszcze skó
rzane, błamy futrzane, plusz, 
resztki materiałów (kg za 65 
złotych!) zegarki i inne.

W Wojewódzkim Zarządzie 
Handlu leży 1 500 podań o 
przydział motocykli. Pracow 
nicy terenowi, agronomowie, 
weterynarze, mechanicy prze 
mierzeją piechotą lub przy
godnymi środkami lokomocji 
dziesiątki kilometrów do od
ległych wsi, na próżno marząc 
o własnym motocyklu lub sa
mochodzie. Permanentne py
tania o los podania zbywano 
stwierdzeniem — nie mamy.

Czy rzeczywiście nie było?
Były tylko dla wybrańców. 

Ci nie czekali. Najczęściej nie 
składali nawet podań. Wy
starczyło nazwisko wybrańca 
i nowa WFM-ka, a nawet im 
portowane AVO opuszczały 
magazyny. Bez podań lub o- 
bowiązujących opinii motory 
otrzymali: prokurator Toma- 
szewicz, sekretarz POP przy 
Prez. WRN Marzycki, wice
prokurator Łoś, Władysław 
Fedorowicz i inni. Szczególni 
wybrańcy otrzymywali talony 
dwukrotnie. Np. Leon Kur- 
land w ciągu roku otrzyma! 
WFM-kę i AVO, podobnie 
prokurator Kwiczor, były pra 
cownik KW Kachnicz, dyr. 
Zakładów Mleczarskich Chwi- 
rot i inni.

Tak więc, społeczeństwo na 
szego województwa pozbawione 
było atrakcyjnych towarów, któ 
re wędrowały do znajomków 
lub zamkniętej sieci handlowej 
konsumów i Wojskowego Przed 
siębiorstwa Handlowego. Nie 
po to, aby korzystali z nich 
ofiarni szeregowi pracownicy 
UB, MO i wojska. Po prostu 
za żółtymi firankami, łatwiej 
było dzielić między znajomków. 
Niejednokrotnie podziału i pa 
kowania worków dokonywano 
w magazynach Centrali Tekstyl 
nej. Pod szyldem konsumów, 
dyrektorzy central i sklepów 
specjalnych w zamian za uslu 
gi otrzymywali talony na sa* 
mcchody. Dyr. Woj. Przedsię
biorstwa Handlowego za „Op
la" zapłacił 600 zl, by po kil
ku dniach sprzedać go za 
13 500 zł.

Wróblewski 
nie był Mam

Bardzo często stawialiśmy so 
bie pytanie: za co ludzie, któ 
rzy mają niejednokrotnie licz
ną rodzinę, a ich pobory mie
sięczne nie przekraczają 2 tys- 
zl kupują motocykle w cenie 
ckolo 15 tys. zł. Jak oni to 
robią, skoro Innym, o takich 
samych poborach trudno Jest 
przeżyć cały miesiąc.

Odpowiedź na to daje przy
kład dyr. Wiśniewskiego. Moż
na, rozbijać się po knajpach, 
kupować skórzane płaszcze, mo 
tory I Inne przedmioty, skoro 
bez wysiłku zarabia się jedną 
transakcją 13 tys. zl.

Kto im załatwiał?
Wszystkie nici prowadzą do 

pierwszego po bogu w woje
wódzkim handlu, do wiceprze

WAŻNIEJSZE TELEFONY
I ADRESY

Pogotowie Ratunkowe teł. 0*.
Strat pożarna — tel. centrali 

623. tel. alarmowy — OS.
Pogotowie milicyjne — telafon 

07.
szpital Miejski, ul. Pa lata 3/5, 

Wl. 22 1S. uL CurteSklodowsklej 
- tel. 26-00.

„Nowa Huta" — Korzenie.
Seanse o godz. 16.00, 18.00 1 

20.00.
WDK — l/eśna opowieść.
Seans o godz. 16.
Góra tajemnic — seans o go- 

dżinie 17.30.
„Młoda Gwardia" — nieczyn

ne.
Kino mprb (ol B. Bieruta) —
Dziś wieczór gramy.
Seans o godz. 18.00.

KLUB TPP-R:
Konkurs błyskawiczny a na

grodami pt. „Zgadnij autora I ty
tuł przeczy lane) powieści" — 
lodź. 18. Film pt. „Kotowski" — 
godz, 19.30.

Bałtycki Teatr Dramatyczny 
wystawia dziś sztukę Aleksandra 
Dumasa pt. „Dama Kamellowa". 
Początek o godz. 20.

UWAGA 
plantatorzy lnu

W dniu 24 bm. o godz. 9 w 
gmachu KW PZPR w Kosza
linie rozpoczną się obrady 
I Wojewódzkiego Zjazdu Plan 
talorów Lnu.

Zjazd podsumuje dotychcza 
sowę osiągnięcia w uprawie 
lnu oraz omówi zadania na 
najbliższe lata.

Przodującym plantatorom 
'nu zostaną wręczone cenne 
'--ody, dyplomy i upominki.

Decydiffąc się na tę formę 
interwencji mamy nadzieję, te 
nasz list podany do wiadomoś 
ci szerokiej opinii publicznej 
nie pozostanie bez odpowiedzi, 
a nasze słuszne żądania nie zo 
staną zbagatelizowane, nie bę
dą tak jak dotychczas przez 
U as, ob. Gryz, traktowane. Nic 
są to rzeczy nowe — wręcz 
przeciwnie — znacie je ob. 
Gryz od przeszło dwóch lat. 
tym niemniej, mimo naszych 
wielokrotnych rozmów, a Wa
szych obietnic nie wykazaliście 
dobrej woli i zrozumienia dla 
potrzeb środowiska twórczego 
Koszalina. Potrzeb tych nie 
jest tak wiele (bo też niewielu

nas jest), ani nie są one wygó 
rowane. Sprowadzają się tylko 
do ludzkich warunków miesz 
kuntowgch. Wiemy, z góry co 
na to odpowiecie (słyszeliśmy 
to już nieraz): ie sytuacja 
mieszkaniowa w Koszalinie cięż 
ka i nie tylko my nie marny 
gdzie mieszkać". My wiemy o 
tym ob. Gryz, .wiemy również 
że istnieją jeszcze w Koszali
nie poważne rezerwy mieszka
niowe, dotąd niewykorzystane 
Pyły wypadki, że sami Wam 
wskazywaliśmy nadwyżki, lecz 
pokoje zostały przydzielone in
nym, a . Wy informowaliście 
błędnie KW i KC, że „plasty
cy dostali mieszkania". Wresz

W sprawie Klubu Międzynarodowej Prasy i Książki

Ankieta wśród społeczeństwa
Koszalina

Na ostatnim posiedzeniu 
Prezydium MRN w Koszalinie 
omawiano m. In. sprawę po
wstania w naszym mieście 
Klubu MP1K. Zdanie więk
szości członków Prezydium na 
ten temat jest następujące: 
wobec konieczności jak naj
szybszego otwarcia Klubu 
MP1K i zapewnienia mu od
powiednich warunków lokalo
wych należy przekazać Dom 
Odzieżowy na ten cel z Jedno
czesnym zwrotem kosztów re
montu tego lokalu dyrekcji 
MHD. Przekazanie lokalu na
stąpiłoby nie wcześniej, Jak 
w końcu grudnia br. ze wzglę 
du na konieczność wykona
nia przez ten/iklep planu go
spodarczego na rok bieżący. 
Fundusze z tytułu zwrotu ko
sztów remontu dla MHD za- 

ąpcwnla Prezydium WRN w 
Koszalinie, Pozostaje więc o- 
statecznle do rozstrzygnięcia 
przez społeczeństwo miasta:

Błędny »ognik^
Nie lada rozczarowanie spo

tyka tych, którzy dadzą się 
uwieść złudnym napisom: „Po 
stój dorożek samochodowych" 
(obok Klubu TPP-R). W tym 
mleiscu bowiem postój taksó
wek przestał już istnieć od 
dawna. Pozostała natomiast 
tablica informacyjna. która 
— mówiąc Językiem Wiecha 
— robi tzw. „balonów" z go
ści i mieszkańców Koszalina.

czy w proponowanym loka
lu ma nadal pozostać Dom 
Odzieżowy, czy też otworzyć 
w nim Klub Międzynarodowej 
Prasy i Książki, a więc lo
kal, który' byłby pierwszą te
go typu placówką w całym 
naszym województwie?

Celem wyjaśnienia dodaje- 
my, Iż koszty wyposażenia o- 
raz utrzymania klubu będzie 
ponosiła dyrekcja KMP1K w 
Warszawie.

Lokal ten służyłby Jedno
cześnie Jako miejsce spotkań 
społeczeństwa miasta z. auto
rami poczytnych książek, a 
przede wszystkim Jako Jedy
ne w całym mieście miejsce 
spędzenia czasu nad zagra
niczną gazetą 1 książką,

Zależy więc tym razem od 
decyzji samych mieszkańców, 
czy Koszalin otrzyma Klub 
MPlK w styczniu przyszłego 
roku czy też nie. Niech mie
szkańcy sami z.adecydują. co 
jest bardziej potrzebne mia
stu wojewódzkiemu: sklep 
czy estetyczny .Klub MPlK" 
Prosimy zatem o nadsyłanie 
na adres Redakcji Waszych 
wypowiedzi.

cie sprawa dwóch pokoi w bu* 
djinku po Kpmitecie Powiato- 
wym. z których jeden miał być 
pi zytzielony dla plastyków, 
drugi dla muzyków, co sugero 
wali Wam tow. Kaczmarek i 
tow. Bajserowicz — skończyła 
się dzięki Wam. fiaskiem.

Dzięki Prezydium MRN. w 
wyniku naszych starań, dotych 
czasowy bilans przydziału po
kojów dla artystów jest nastę 
pujący: PLASTYCY - NIC. 
MUZYCY — NIC. AKTORZY 
— NIC. IV' sumie ani jednego 
pokoju (wyjątek stanowią ci 
nieliczni, którzy mieszkania O- 
trzymali drogą zamiany, prze
nosząc się z innych miast Pol
ski). tego stosunku me da się 
wytłumaczyć żadnymi ..trudno 
iciaml obiektywnymi". Sądząc 
z U aszego postępowania, a tak 
że niektórych wypowiedzi wy 
dnie nam się, że ma tu miej 
,sue-..przede wszystkim ignoro- 
.Wanie spraw kultury, połączone 
z wyjątkową złośliwością. Spo
łeczeństwo wymaga od nas wie 
la — ma prawo do korzystania 
z kultury. Sądzimy, że i my 
mamy prawo żądać, by władze 
miejscowe traktowały nas na 
równi z innymi obywatelami, 
nie lekceważąc naszych potrzeb 
i dały nam odpowiednie waruą 
ki do pracy. A może środowi
sko artystyczne w Koszalinie 
jest w ogóle niepotrzebne? Mo
że niepotrzebni są tu ludzie te
atru. muzycy, plastycy? Może 
nasza obecność ■ jest wielkim 
nieporozumieniem i przysparza 
Wam ob. Gryz niepotrzebnych 
kiopotów? Jeżeli tak to „prze 
praszamy, że żyjemy".
Podpisali:

H DĄBROWSKA — aktorka 
J KEMPIŃSKI — art. pla

stik.
J NIESIOŁOWSKI — art. 

plastyk.
F. MUCHA — dyrygent 

orkiestry symf.

PRACOWNICY POSZUKIWANI

KSIĘGOWEGO na stanowisko księgowego inwentairwtora 
zatrudni Gminna Spółdzielnia „Samopomoc Chłopska'- w T< 
tanowie, pow, Sławno. Mieszkanie zapewnione. Wynagro
dzenie do uzgodnienia na miejscu. Reflektujemy na siły 
wykwalifikowane. K—585-0

ANKIETA

Czy jesteś za przekaza
niem Domu Odzieżowego 
na Klub Międzynarodowej 
Prasy i Książki?

TAK lub NIE 
niepotrzebne skreślić)

Akcja odszczurzania trwa

Czy wiecie, że...
...Dzieje szczura sięgają tak da

leko w przeszłość, jak historia 
cywilizacji. Wszędzie tam, edzle 
człowiek pierwotny rozpoczynał 
tycie osiadłe. szczur pojawiał »lę 
juko jego nieodłączny towarzysz. 
O pladze szczurów i ich niszczy. 
Helskiej działalności wspominają 
już pierwsze kroniki.

Obecnie w Europie tyja dwa 
gatunki szczurów: szczur śniady 
i szczur wędrowny. Ten ostatni 
przywędrował do Europy praw, 
dopodobnie w czterrnslym wie
ku, w czym niemała rolę ode- 
srały wędrówki ludów'. Pierwot
na ojczyzną szczura wędrownego 
są bowiem kraje południowo- 
wschodniej Azji.

SZKŁO LABORATORYJNE

KIEROWCÓW i POMOCNIKÓW kierowców z III kat. 
prawa jazdy (na „Ursusy") oraz ŁADOWACZY — do wywozu 
drewna z lasów — na tereny powiatów: Świdwin, Koszalin. ‘ 
Białogard i Szczecinek poszukuje Przedsiębiorstwo Trans
portu Leśnego w Połczynie Zdroju, ul. 15 Grudnia 14, teł. 377. 
Płaca akordowa.

K—608-0

CUKIERNIKA zatrudni natychmiast Powszechna Spółdziel
nia Spożywców w Złotowie. Warunki płacy i pracy do omó
wienia na miejscu. K—607-1

KIEROWNIKA produkcji z długoletnią praktyką 1 znajo
mością maszyn i urządzeń (zatrudni od zaraz) oraz INŻY
NIERA lub TECHNIKA-ELEKTRYKA, INŻYNIERA lub 
TECHNIKA-MECHANIKA z kilkuletnią praktyką, HY
DRAULIKA o wysokich kwalifikacjach poszukuje Fabryka 
Cukrów „Pomorzanka" w Słupsku, ul. Gen. Pankowa 2. 
Reflektujemy tylko na pracowników wysokokwalifikowa
nych. Warunki pracy do omówienia. Dla zamiejscowych 
mieszkanie zapewnione.

K—604-1

Likwidator Zrzeszenia Spółdzielczego Wozaków „Drogo
wiec" w Słupsku, wzywa w myśl art. 71 Ustawy o Spół
dzielniach (jednolity tekst Dz. U. Nr 25/50 poz. 232) wie
rzycieli Zrzeszenia do zgłoszenia swych roszczeń w ter
minie 6-miesięcznym od daty ogłoszenia, pod adresem 
likwidatora Gdynia, ul. Śląska 76, barak 19.

K-603-1

Sanitarne — Aparaturę — Sprzęt 
laboratoryjny dla przemysłu 
mleczarskiego — Wodowskazy 

Ampułki — Probówki — Cylinderki itp.
wykonuje i dostarcza K-602-1 

Krakowska Spółdzielnia Gospodarcza 
Centrala Kraków, ul. Lubicz 9 — tel. 540-85 i 558-55

OGŁOSZENIA DROBNE

Zguby
ZAKRZEWSKA Genowefa zgubt- 
I* książeczkę ubezpieczeniową 
nr F 307949.

G— 504-1

ZGUBIONO kartę rybacką 
B-603691 wydaną przez MUR 
Słupsk, na nazwisko Gulblcki An 
toni.

G—505-1

SZWEJ Daniela zgubiła kwit 
nr 3973 wydany przez Komis w 
Koszalinie.

G—506-1

KIELTYCE Alicji skradziono na 
targu w Pile legitymację służbo
wą wydaną przez PZŁ w Złoto
wie.

Gp—507-1

PRZEKOTA Zdzisław zgubił w 
dn. 8 września 1956 roku prawo 
jazdy kategorii ciągnikowej i mo 
tocy kłowej,

Gp—503-1

ZGUBIONO świadectwo dojrza
łości na nazwisko KOPACZEWSKI 
Eugeniusz wydane przez Techni
kum Budowlane Budownictwa 
Przemysłowego w Toruniu.

Si—609-1

ważnia skradzioną pieczątkę o tro 
ścl: Miejski Handel Detaliczny 
Przedsiębiorstwo Państwowe Dro 
geria nr 18 w Polczynie-Zdrojii.

K—601-1

UNIEWAŻNIA się zgubioną pie
czątkę podłużną o brzmieniu: 
„Cegielnia Srebrzenica".

K—600-1

UNIEWAŻNIA się zgubioną pie
czątkę o treści: Zespól Państwo
wych gospodarstw Rolnych Go
rzelnia Rolnicza Tychowo, poci. 
Tychowo, sL kol. Sławno.

KZ—606-1

SPRZEDAŻ

SPRZEDAM okazyjnie samochód 
osobowy po kapitalnym remon
cie. Szczecin, Poniatowskiego 49-3. 

K—605-1

ROŻNE

KORESPONDECYJNE lekcje 
księgowości, stenogram, Języków. 
Łódź i, skrytka 297.

P—177-g

KORESPONDENCYJNE kursy 
prawa pracy 1 kursy księgowości, 
Studium Prawno-Ekonomiczna w 
Szczecinie, al. Piastów «.

K-391-0
DYREKCJA Miejskiego Handlu 
Detalicznego w Świdwinie unic-

.uioe KoszalfflaW* Organ Komitetu Wojewódzkiego Polskiej Zje dnoczonej Partit Robotniczej, Redaguje Kolegium w składzie: Ign acy wirskl (Red. Naca.) Andreet Czechnwtea rw-a r.o i 
Marian KeBeika (sekr. red ). Lesław Cnot, Jerzy Lesiak. Redakcja — Koszalin, ul. Alfreda Lampe zu Telefony centralą «4. Sekret mati Redakcji — 436 Redaktor Ńioeiae ’ ni ompi » ciórC 
sku. ul. Niedziałkowskiego l, tel 61-M Oddział w Srczeclnku, Plac Wolnolcl (gmach Prez. MRN), tel. an, Admlmstrsclst Koszalin, ul. Alfreda Lampe M II o tel 38-68 lż-91 OŚłoszenla W '-‘n™ 
Ogłoszeń RSW „Prasa". Koszalin, ul. Allreda Lampe 2u. tel. 774. Wolaty na prenumeratę pocztową pizyjmują urzędy pocztowe 1 listonosze. Tłęęgono; KZQ w Karminie Pao gazet. 60 g ~VH W.
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Spotkanie 
w Wierciszewie

NIEDZIELA. Chłopi Wierciszewa i okoli
cznych wsi oczekiwali spotkania z dzien
nikarzami „Głosu". Nikt ich nie nama
wiał, ani nie zmuszał. Przyszli sami do 
świetlicy. Chcieli szczerze pomówić z 
dziennikarzami nie tylko o sprawach wsi, ale 

również i „popolitykować". A przecież tych 
spraw w ciągu ubiegłego 12-lecia nazbierało się 
niemało.

Czyż w takich warunkach można 
się było czuć gospodarzem i my
śleć o podniesieniu produkcji roi 
nej i hodowlanej? Zdrowy rozsą
dek mówi, że chyba nie. Nic więc 
dziwnego, że chłopi nie widząc 
swojego Jutra, siedzieli na kufer
kach i walizkach. Obecnie, po 
VIII Plenum — te walizki i ku
ferki już się rozpakowuje, bo
wiem sprawa własności naszych 
gospodarstw znalazła rozwiązanie 
w referacie tow. Gomułki. Teraz 
będziemy mieć wolne ręcc“.

NIE POMOGĄ NIEŻYCIOWE 
ZARZĄDZENIA

JEDEN z gospodarzy mówił 
z wielką troską o klopo 

tach, z jakimi borykają się chlo 
pi w dziedzinie hodowli. Wszy

Gospodarze z 
Wierciszewa z 
uwagą słuchają 
wypowiedzi jed 
nego z dysku
tantów.

Siatkarze - juniorzy 
walczą o udział 

w półfinale mistrzostw Polski

„GDYBY BYŁA WOLNOŚĆ'

Wstęga wijącej się szosy wpa 
da w samo Wierciszewo. Po 
obu jej stronach ciągną się za 
budowania gospodarskie. Nad 
wsią góruje komin zdewastowa 
nej cegielni. Rzuca się w oczy 
duża ilość budynków z pruskie 
go muru pokrytych strzechą. 
Nie widać jednak troskliwej 
chłopskiej ręki. Czyżby ludzie 
nie czuli sie tutaj gospodarza 
mi?

Odpowiedź na to pytanie znależ 
llśmy na spotkaniu z chłopami w 
wierclszewsklej Świetlicy. Z ust 
chłopów padały gorzkie słowa pod 
adresem partii, rządu i miejsco
wych władz terenowych. Czy chlo 
Pi nie chcieli gospodarzyć? Czy 
nie czuli się związani z ziemią, 
która ich żywi? Chcieli, lecz mie 
11 związane ręce. Rozumowali tak: 
nie chciano im pomóc, a po pro
stu zniszczyć. A oto Jeden, choć 
sile zasadniczy przykład ówczesnej 
polityki rolnej. Rolnikowi Du
dzie obiecano materiał budowlany 
na remont chlewni. Złożył więc 
podanie, a w międzyczasie zerwał 
dach. Materiału po dziś dzień nie 
otrzymał, a chlewnia się wali. Po 
dobne przykłady spotkać można 
na każdym kroku nie tylko w 
Wierciszewie, ale w każdej wsi 
naszego województwa.

Uchwały VIII Plenum trafiły 
do świadomości chłopów. Zrozu 
mieli ich sens. „Od lat czeka 
liśmy na słowa prawdy". Dziś 
mówią otwarcie i szczerze o 
tym, co ich bolało i gnębiło. 
Bolało każdego marnotrawst
wo, powolna dewastacja gospo 
darki, szykany za nie popełnione 
winy. Nowe, zawarte w uchwa 
lach VIII Plenum chłop wita 
z zadowoleniem. Rozumie cięż 
kie położenie kraju. Wie, że 
nie od razu można będzie dźwig 
nąć gospodarkę, ale oddanie 
inicjatywy na wsi w chłopskie 
ręce daje gwarancję, że błędy 
popełnione w minionym okre 
sic nie powtórzą się więcej. 
Charakterystyczne są tu słowa 
jednego z chłopów wypowie
dziane w czasie spotkania: 
„Gdyby była wolność — to 
czy te budy tak by wygląda
ły?"

Mówiąc o możliwościach zabez 
pieczenia zabudowań gospodar
skich chłopi z goryczą mówili o 
cegielni. Jeszcze kilka lat temu 
uruchomienie Jej nie wymagało 
żadnych nakładów Inwestycyj
nych. Niestety, rabunkowa, boz- 
myilna gospodarka doprowadziła 
do tego, że dziś pozostał po niej 
— Jak na urągowisko — tylko ko 
min. Z sali padały glosy, że gdy
by Ją można uruchomić, rozwląza 
loby to problem materiałów bu
dowlanych nie tylko dla wtercl- 
szewa ale 1 okolicznych wsi. Gil 
ny Jest pod dostatkiem — podkre
ślali. Ale kto pomoże?

No cóż, nasze władze tere
nowe mają piękne pole do po
pisu. Warto by wysłać fachów 
ca, zbadać możliwości i pomóc 
chłopom.

ZWIĄZANE RĘCE

HLOP miał dotychczas zwią 
zane ręce. Produkcja rolna 

systematycznie obniżała się... 
Co tu dużo mówić, okres stali 
nizmu wycisnął i tutaj swoje 
piętno. Chłopi mówili o tych 
sprawach otwarcie. — Dość 
bałaganu, ażeby go nadal u- 
krywać.

Głównie chodziło o problem 
spółdzielczości produkcyjnej i 
obowiązkowych dostaw. Tu wy
paczeń i nadgorliwości było 
najwięcej. W takich warunkach, 
rzecz jasna, chłopi nie czuli się 
właścicielami swojej gospodar 
ki. Jak twierdzili — siedzieli 
na kuferkach i walizkach.

—- „Do dziś chłop mówił tak: 
Czy my tu będziemy? Zawali się 
— to dadzą drugie gospodarstwo... 
A zresztą, wszystko Jedno, bo czy 
będzie tak, czy siak — to 1 tak 
będzie kołchoz. Zaś działaczom 
partyjnym mówiono tak: zaplano 
wano zorganizowanie tylu a tylu 
spółdzielń 1 ty aktywisto rób co 
Chcesz, ale plan musisz wykonać. 
Chłop pojedzle w pole — to ty za 
nim. Siądzie do obiadu — ty z 
nim Up. Aż mu się znudzi i wstą 
pl do spółdzielni. Jeśli napotkano 
na nasz opór, to straszono podat- 
——-d i domiarami.

O ile z jednej strony nawołu
je się do rozwoju hodowli, to 
z drugiej — uniemożliwia się 
sprzedaż zbędnych cieląt, któ
rych niejednokrotnie chłop nie 
może wyhodować ze względu 
na brak karmy. Punkty skupu, 
cieląt nie przyjmują. Poza tym 
nikt ich nie kupuje w celach 
hodowlanych. Zresztą chłopu 
nie wolno ich sprzedawać, więc 
nie pozostaje mu nic innego 
tylko zabić.

kim i innymi krajami demokra 
cji ludowej. Dyskutowano tak- 
że*nad problemami związany
mi z granicą na Odrze i Nysie.

Chłopi z Wierciszewa otrzy
mali na te pytania wyczerpują 
ce odpowiedzi.

Spotkanie wykazało, że z 
chłopami można i trzeba mó
wić, ale szczerze, bez niedomó 
wien i obłudy. Większość na
szych działaczy tkwi jednak do 
tąd w niesłusznym przekona 
niu, że z chłopami trudno jest 
dziś rozmawiać i trudno o: 
nich cokolwiek się dowiedzieć. 
Sląd też rodzi! się brak zaufa 
nia do chłopa. Skutki tego są 
widoczne na każdym kroku. Za 
ufanie może być przywrócone 
tylko poprzez naprawę wyrzą
dzonych krzywd i mówienie 
prawdy, takiej jaką ona jest. 
Dlatego też nasi działacze par 
tyjni i gospodarczy nie powin
ni czekać na jakieś instrukcje, 
a pójść na wieś. Chłopi chcą 
przecież mówić na interesujące 
ich tematy. Należy poprzeć ro 
dzącą się chłopską inicjatywę. 
Jeżeli dawniej różnego rodzaju 
..działacze ' aż do przesady za 
nudzali wieś, to teraz nie ma 
nikogo, kto by pomógł w roz
wiązywaniu trudnych proble
mów w nowej sytuacji, jaka 
wytworzyła się po VIII Ple
num. — Tak stwierdzali miesj 
kańcy Wierciszewa.

O czym jeszcze mówili chło
pi: Wyrażają zaufanie do nowe 
go kierownictwa partii z tow. 
Gomułką, i to nowe kierowni
ctwo może liczyć na pełne po
parcie mieszkańców wsi. Jak 
długo trzeba będzie wykony
wać obowiązkowe dostawy — 
tak długo tow. Wiesław może 
liczyć na ich pomoc. Dołożą 
wszelkich starań, aby do kilo 
grama wywiązać się z obowiąz 
ków wobec państwa.

« • •

POMIMO późnej pory, do 
świetlicy w Wierciszewie 
przychodzili nowi ludzie. 

Jednak spotkanie trzeba było 
kończyć. Przyjeżdżajcie do nas 
częściej — mówili chłopi.

(F. N. F.)

Do 1950 r. Świetlica w Wierciszewie tętniła życiem. DziS 
— pozostały tylko ogołocone mury.

Na zdjęciu jiagment zerwanego dachu.

scy przytakiwali mu głowami 
Niektórzy nawet przerywali, 
chcąc dorzucić swoje zdanie.

Rzeczywiście, problem hodo 
wii wymaga właściwego potrak 
towania. Trzeba otwarcie powie 
dzieć, że nie pomogą tu żad 
ne nieżyciowe zarządzenia, czy 
też tzw. bodźce, które jednak 
nie wpływają na materialne za 
interesowanie chłopa. Są 
oni jednak przekonani, że na 
pewno wnet nadejdzie czas, że 
papierową reglamentację zastąpi 
działalność praw ekonomicz
nych. Zmieni się wówczas i 
stosunek chłopa do hodowli. 
Nie trzeba go będzie nama
wiać, aby hodował świnie, kro 
wy czy kury.

Wymowa faktów przeczy litro
wemu rozsądkowi. Jeśli np. chłop 
sprzedaje żywiec w cenie od 5 
do 5.50 zł za kg — mówili rolnicy 
z Wierciszewa — to po dostarczę 
nlu do punktu skupu, otrzymuje 
daleko mniej, aniżeli wynosi 
koszt wyhodowania trzody chlew
nej czy bydła. Ch'op! zdają sobie 
sprawę, że podniesienie cen za 
żywiec nie możo nastąpić od ra
zu. że zeodnle z uchwałami VIII 
Plenum będzie to następować sto 
pniowo. Jednak domagają sie spra 
wiedllwcj klasyfikacji gruntów, 
sprawiedliwego wymiaru Ilości o- 
bowlązkowych dostaw 1 nienarzu- 
cania sztywnych terminów tych 
dostaw. Apelują do władz, aby 
uwzględniono ich słuszne życze
nia.

Na poważne kłopoty napoty
kają również chłopi z Wierci
szewa w związku z brakiem 
odpowiedniej opieki weteryna
ryjnej. Zbyt mała ilość wetery 
narzy, brak mechanicznych 
środków lokomocji itp. jest po 
ważną przeszkodą w udziela
niu na miejscu fachowej porno 
cy. Kiedy np. zachoruje krowa 
czy koń, to trzeba je wieźć nie
raz dziesiątki kilometrów, roz 
pr-zestrzeniając przy tym cho
roby zwierząt. Nie będziemy 
tu wyliczać ile z tego powodu 
padlo bydła. Zakrawa to na pa 
radoks. Podczas, gdy stać nas 
na nadmiar limuzyn w różnego 
rodzaju instytucjadh, nie stać 
nas — choć od lat się o tym 
mówi — na zaopatrzenie służ
by weterynaryjnej w środki lo 
komocji. Czas, aby kompetentne 
czynniki zrozumiały wreszcie, 
że jesteśmy za biedni na to, 
żeby marnować setki i tysiące 
sztuk bydła.

Palącą sprawą jest umożliwię 
mc chłopom sprzedaży clęląt^

USPRAWNIĆ ZAOPATRZENIE 
WSI

ISTNIAŁO 1 dotychczas Jesz- 
cze istnieje szereg nieżycio

wych zarządzeń, które zmuszają 
chłopa — jak określono to w 
Wierciszewie — do gospodarki po 
daniowej. Weżmy np. sprawę 
drzewa. Po to, aby kupić kawa
łek deski, tak niezbędnej w co
dziennej gospodarce, chłop mu- 
siał składać kilka podań. A prze
cież można to było dawno rozwią 

i zać przez umożliwienie kupna dre 
wna bezpośrednio w lesie, u le
śnika, a desek w tartaku. To sa
mo można powiedzieć o innych 
materiałach gospodarczych (gwoź
dzie, skóra na uprząż, lepik* smo 
la, papa, szkło itp.). Chłopi słu
sznie wysuwali wnioski, aby 
sprzedaż tych materiałów w dro
bnych ilościach prowadziły GS-y.

Albo taka sprawa: wielu chło
pom pozabierano bezprawnie dział 
ki leśne, przyłączając Je do lasów 
państwowych. Niby chłop posiada 
Im, (bo w dalszym ciągu płaci za 
niego podatek. Jest wpisany do 
Zasięgi wieczystej), lecz nie może 
z niego korzystać.

A jeszcze inna: już od wielu lat 
istnieje u nas problem zagospoda 
rowartia odłogów. Trudno się dzi
wić chłopom, że nie kwapili się 
do uprawiania większej ilości zle 
ml, ponieważ łatwo można było 
w ten sposób zostać kułakiem, 
a co za tym idzie — być szykano 
wanym. Ile to przynosiło strat 
naszej gospodarce narodowej nic 
ma potrzeby pisać. Obecnie chło
pi chcą uprawiać Jak najwięcej 
ziemi, by móc rozwinąć hodowlę, 
podnieść poziom gospodarki, u- 
czynić ją rentowną. Dlatego tez 
tej zdrowej inicjatywie trzeba 
wyjść naprzeciw. A wiemy, że w 
naszym województwie ziemi leżą 
cej odłogiem jest dosyć.
CHŁOPI CHCĄ MÓWIĆ

NA spotkaniu poruszane były 
nie tylko sprawy gospodarcze 

wsi. Chłopi żywo interesowali 
się zagadnieniami naszej polity 
ki wewnętrznej i zagranicznej. 
Padało szereg pytań pod adre 
sem naszego handlu zagranicz 
nego, szczególnie jeśli chodzi 
o zaopatrzenie wsi w nawozy 
sztuczne, których odczuwa ona 
poważny brak.

Chłopi z Wierciszewa mówi
li, że są takie pola, które od 
12-tu lat nie były nawożone 
sztucznymi nawozami. Z jed
nej strony odczuwamy brak na 
wozów, a z drugiej — trudno 
jest je kupić, gdyby nawet by
ły w sprzedaży, ponieważ ce
na ich jest wysoka. Jak mówili 
chłopi — za 100 kg zboża (wg 
cen z obow. dostaw) nie moż 
na kupić 100 kg nawozów.

Żywo interesowano się rów
nież naszymi stosunkami han- 

„dlowymi zeZwiązkiem Radziec

Po rozgrywkach o puchar 
WKKF w siatkówce seniorów 
do walk mistrzowskich przy
stąpili juniorzy naszego woje
wództwa.

18 bm. w wyniku przepro
wadzonych eliminacji powiało 
wycb wyłoniono finalistów mi 
strzostw okręgu. Zdobywcy 
pierwszych miejsc starfować 
będą w półfinałach mistrzostw 
Polski. Organizatorem półfi
nałów w konkurencji juniorek 
jest Bydgoszcz (30. XI. — 
2. XII.), a w konkurencji ju
niorów Słupsk (7—9. XII.).

W Bydgoszczy spotkają się 
drużyny Olsztyna, Białego
stoku. Gdańska, Koszalina i 
Bydgoszczy, w Słupsku nato
miast wystąpią mistrzowie 
Wrocławia, Zielonej Góry, 
Opola, Szczecina i Koszalina.

Kto będzie reprezentował 
nasz okręg w tych rozgryw
kach. dowiemy się już w nad 
chodzącą niedzielę. 25 bm. od
będą się bowiem gry finało
we naszych zespołów. Prze- 
priwadzone one zostaną sy
stemem każdy z każdym.

Juniorki grać będą w Złoto -

Górnik Katowice 
- EKE Wiedeń 
3:2 (0:0, 3:1, 0:1)

Na Torkacie rozegrano 
20 bm. międzynarodowe spot
kanie w hokeju na lodzie po
między Górnikiem (Katowice) 
i mistrzem Austrii EKE (Wie 
deń). Po bardzo ciekawej grze 
zwyciężyli górnicy 3:2.

Bramki dla górników zdo
byli: Gansiniec, Skarżyński 
i Wróbel II.

Uwaga instruktorzy
WKKF w Koszalinie w dniach 

5 1 S grudnia przeprowadzi do
datkowa weryfikację na Instruk
torów sportowych.

Piątego dnia — lekkoatletyki, 
strzelectwa, piłki nożnej, ręcznej, 
siatkówki 1 koszykówki: szóstego 
— z pozostałych dyscyplin.

I wie. Do finału zakwalifiko- 
I wały się trzy drużyny: Spar- 
ta Złotów, SKS (Liceum Pe
dagogiczne) Bytów i SKS (Li 
ceum Ogóln.) Szczecinek.

Cztery zespoły juniorów wy 
sfąpia w Słupsku. O tytuł mi 
strzowski walczyć będą: LZS 
(Techn. Roln) Słupsk, SKS 
(Szk. Ogóln.) Bytów, SKS 
(Szk. Ogóln.) Szczecinek oraz 
Zryw Słupsk.i • • •

Do mistrzostwa Polski W 
trójkach w siatkówce żeńskiej 
I męskiej, zgłosiły się dwie 
drużyny: Zryw Słupsk (kobie 
ty) i Sparta—Polonia Koszalin 
(mężczyźni).

Przeciwnikiem zespołu słup 
skiego będzie w nadchodzącą 
niedzielę Sparta Szczecin. Po
lonia Koszalin gościć będzie 
drużynę szczecińskiej Sparty 
w początkach grudnia.

Zwycięskie zespoły kwalifi
kują się do dalszych walk.

CIĘŻKIE ZADANIE 
CZEKA KOCERKĘ

We wtorek odbyło się loso
wanie konkurencji wioślar
skich. Nasz reprezentant Ko- 

Yerka pojedzie w trzecim 
pizedbiegu razem ze swoimi 
groźnymi rywalami Anglikiem 
roxem, Amerykaninem Keł- 
lym I reprezentantem Meksy
ku. Dwóch pierwszych zawod
ników kwalifikuje się do pół
finału. Trzeci przedbleg bę
dzie prawdopodobnie najbar
dziej emocjonujący, w pozo
stałych bowiem Konkurencja 
jest słabsza. Nasza dwójka 
ze sternikiem wylosować dru
gi przedbleg, gdzie spotka się 
z załogami Stanów Zjednoczo
nych i Belgii (do półfinałów 
kwalifikują się podobnie jak 
w jedynkach, dwie pierwsze 
załogi). Polska czwórka wjal- 
czyć będzie w czwartym 
przedblegu z Finlandią I Wło
chami (do półfinałów kwalifi
kują się zwycięzcy).

DONOROWI CZŁONKOWIE 
MKO1

Na posiedzeniu MKOł wvą 
brano we wtorek nowych 
członków honorowych MKOł: 
Sarratrwa CibBis (Urugwaj) o- 
raz księcia Meklemburgii. Te
go ostatniego będzie w Mel
bourne zastępował Willi Dau- 
me.

POSIEDZENIE

We wtorek MKOł kontynuo
wał swoje obrady. Postano
wiono wysłać specialne pisma 
z wyrazami ubolewania do 
tych państw, które wycofały 
swoje ekipy z Igrzysk. Prze
wodniczący mkoi Avery 
Brundage odmówił dziennika
rzom udzielenia informacji na 
ter^at obrad, oświadczając, że 
woli odpowiadać na ich py
tania po zakończeniu posie
dzenia MKOł.

A-80 prototyp nowego polskiego samochodu

Biuro Konstrukcyjne Przemysłu Motoryzacyjnego przystąpiło w 1M3 r. po porozumieniu się 
z Min. Transportu Drogowego 1 Lotniczego do opracowania prototypu samochodu ciężarowego 
o dużej ładowności (nazwano go symbolem A-80). Dotychczasowy średni wóz — Star — nie 
nadawał się na wóz dalekiego transportu ani na normalny, duży .autobus. Opracowany pro
totyp wozu A-80 Jest początk leni tworzenia „rodziny" wozów o dużej ładowności Równocześ
nie opracowano silnik wysokoprężny nadający się do zabudowy pochyłej 1 Jednocześnie w wer
sji przemysłowej można go wykorzystać w pozycji pionowej. Silnik ten może być 2,4 1 (-cylin
drowy. Pochyla zamocowanie silnika daje możność łatwego zastosowania przedniego napędu 
w samochodzie. Przy konstrukcji wozu wzięto pod uwagę wymagania krajowe — wóz ma 
dużą zwrotność, łatwy dostęp do mechanizmów. Opracował go zespół pracowników Biura 
Konstrukcyjnego Przemysłu Motoryzacyjnego pod kierunkiem: Inż. Edward Loth — silnik Inż. 
Witold Kończykowskl — podwozie, Inż. Andrzej Zgllczyńskl — nadwozie

Charakterystyka wozu A-80: ładowność — 8 ton: silnik — « cyl.; moc silnika — 150 KM 
przy 2200 obr. na min.: skrzynka 5/1-biegowa; zużycie paliwa — 25 litrów ropy na 100 km- 
szybkość maksymalna — 75 km na godz.. Kabina z praskich wytloczek — 2-osobowa z możli
wością l dodatkowych miejsc sypialnych.

Na zdjęciu: samochód A-8<1.(CAF - fot. Dąbrowleckl)

Rekord świata 
holenderskich 
pływaczek

Pływaczki holenderskie: 
D‘enijs, Kroon, Vorbij i 
Kraan ustanowiły rekord 
świata w sztafecie 4 X 100 
metrów st. zmiennym, uzy
skując czas 4.54,3. Poprzed
ni rekord należał do pływa 
czek węgierskich i wyno
si! 4.57,8.


